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سرویس سیاسی- 
رامین مهانپرست، مشاور قائم مقام وزارت خارجه دیروز در ارگان دولت نوشت: »ایران باید روند فعالیت های خود 
را که تحت نظارت قانونمند آژانس بین المللی انرژی اتمی صورت می گیرد، ادامه دهد و در کنار تلاش های حقوقی، 
برای تلافی جویی نظامی همسطح اقدام کند... بسیار ضروری است که مقام های ایرانی هوشمندانه همه ابعاد تحولات 
جاری را بررسی کرده و ضمن آنکه باید از طریق رویکردهایی همسطح و مشابه، اقدام اسرائیل را بی پاسخ نگذارند، 
مذاکرات هسته ای را با قدرت ادامه دهند و مانع از به هدف رسیدن خواسته مقام های این رژیم یعنی عقب نشینی 

تهران از این گفت و گوها شوند.«
آنچه زنجیره ای از بدعهدی، ترور و خرابکاری را رقم زده، انفعال و توجیه خباثت های دشمن از سوی دولت بوده 
است. ارسال علی الدوام پالس مذاکره با حریف عهدشکن، آنها را به این اطمینان رسانده که جنایت و شرارت علیه 
ایران بدون پاسخ می ماند. آمریکا و اروپا که تعهدات خود در برجام را پایمال کرده اند، به دلیل همین رویکرد منفعلانه 
دولت طلبکاری هم می کنند و خواســتار افزایش تعهدات ایران می شوند. بر این اساس، مذاکرات وین فاقد هرگونه 
پایه و دلیل عقلانی اســت. آنچه در این میان بر تبعات نســخه  ضعف و انفعال می افزاید، فاصله گذاری و جدا انگاری 
میان آمریکا و رژیم صهیونیســتی در وقوع خرابکاری ها در نطنز اســت. این در حالی است که این اقدام نیز همانند 
ترور دانشمندان هسته ای و خرابکاری ویروسی در نطنز در سال 89 با هماهنگی آمریکا و اسرائیل انجام شده است 
و مبری دانستن آمریکا از این جنایت و اصرار بر مذاکره خردمندانه نیست و حریف را ادامه بدعهدی سوق می دهد.

آیه یأس روزنامه زنجیره ای درباره »طرح جهش تولید مسکن«
روزنامه ابتکار در مطلبی نوشت: نمایندگان مجلس شورای اسلامی سال ۱۴۰۰ را با بررسی جدی طرحی برای 
کاهش قیمت مسکن آغاز کردند که در صورت تصویب این طرح دولت موظف به ساخت حداقل یک میلیون واحد 
در سال خواهد شد. ابتکار به نقل از کارشناس بازار مسکن نوشت: من معتقدم مطرح کردن چنین طرح هایی بیشتر 
جنبه تبلیغاتی دارد. بنابراین بعید می دانم این هدف بزرگ به سرانجام برسد. همان طور که اشاره کردم در شرایط 
موجود و امکانات محدود امکان تحقق این اتفاق بزرگ وجود نخواهد داشت. البته اگر برخی چالش ها از بین برود و 
شرایط تغییر پیدا کند آن زمان شاید بتوان از چنین طرح هایی صحبت کرد اما فعلًا چشم انداز روشنی از تغییرات 

وجود ندارد. بنابراین می توان گفت این هدف ایده آل تنها جنبه تبلیغاتی دارد.
مدعیان اصلاحات درعین حال که نمی خواهند به انتقاد از سیاســت های دولت تدبیر و امید در حوزه مســکن و 
شهر  ســازی و ریشه یابی وضعیت بحرانی و تورم 7 برابری قیمت مسکن بپردازند، عزم و اراده ای برای امیدآفرینی و 
پرداخت کارشناسانه در مورد طرح مجلس انقلابی مبنی بر »جهش تولید مسکن« ندارند. آیه یأس روزنامه زنجیره ای 
درباره طرح جهش تولید مسکن به این دلیل است که آنها طی این سال ها از دولتی حمایت کرده اند که وزیر مسکنش، 
طرح مسکن مهر را طرحی »مزخرف« و »گندیده« می دانست و افتخار می کرد که در دوره مدیریتش »حتی یک 

واحد مسکن مهر نساخته است«.
آسیب بیشتر تحریم  داخلی نسبت به تحریم  خارجی

بهرام سبحانی، نایب رئیس کمیسیون اقتصاد کلان اتاق بازرگانی در روزنامه ایران نوشت: »اگر سیاستگذاران به 
شــعار ســال »تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها« توجه کنند و در مسیر رفع موانع تولید گام بردارند به طور قطع 
بخش خصوصی می تواند فعال تر شــود و بر بخش قابل توجهی از مشــکلات فائق شود. حذف قوانین دست و پاگیر، 
رفع موانع تولید و سهولت کسب و کار، کار سختی نیست و عملیاتی شدن آن تنها اراده می خواهد. طی سال های 
گذشته قوانین مزاحم زیادی حذف شد لذا این امر نشان می دهد که سیاستگذاران می توانند خیلی از مشکلات را 
حل کنند. اگر وضعیت کشور و قوانین و مقررات موجود را با کشورهای همتراز خودمان بررسی کنیم باز هم می بینیم 
که برای شروع کسب و کار و ادامه فعالیت های اقتصادی کشور، دشواری های متعددی وجود دارد. لذا ضرورت دارد 
سیاســتگذاران برای حل قوانین مزاحم برنامه ریزی دقیق تری داشــته باشند. ما بارها گفته ایم که بخش خصوصی 

بیش از آنکه از تحریم خارجی آسیب ببیند از تحریم داخلی آسیب دیده است.«
ظریف به تحریم  های آمریکا پایان داد!

روزنامه شــرق در شماره دیروز خود در یک رپورتاژ آگهی برای محمدجواد ظریف به مناسبت نزدیک شدن به 
انتخابات دروغ های شاخداری را مطرح کرد. در این نوشتار آمده است: »خود را نه اصلاح طلب می داند و نه اصولگرا، 
اما هر دو جناح می دانند اگر برای انتخابات ریاست جمهوری پا پیش بگذارد، سبد رأی خوبی خواهد داشت. مردم، 
محمدجواد ظریف، وزیر خارجه 62ساله کابینه حسن روحانی را با برجام و پایان دادن به تحریم های آمریکا و سازمان 
ملل می شناســند]!![ او از افرادی اســت که در هشت سال اخیر سوژه اول رسانه های داخلی و حتی خارجی بوده و 
اصلاح طلبان بدشان نمی آید که ظریف را به عنوان گزینه اصلی خود وارد انتخابات کنند، اما دل خودش رضا نیست 

و روز گذشته نوشت عزم خود را بر نامزد نشدن استوار کرده است.«
ســؤال اینجاســت که چه وقت و کجا وزیرخارجه و یا دستگاه دیپلماســی توانست به تحریم های آمریکا پایان 
دهد؟! نکته مهم این است که روزنامه های طیف موسوم به اصلاح طلب چرا دروغی به این بزرگی را مطرح می کنند 
و هدف آنها چیست؟! متاسفانه از سویی مذاکره کنندگان غربی با مکر و حیله خود و از طرف دیگر مذاکره کنندگان 
کشورمان با تسامح و خوش باوری زمینه ساز چاهی به نام برجام شدند. اگر به خبرهای گذشته بازگردید این جمله 
در همان زمان اوباما بارها از زبان مقامات دولت تدبیر و امید شنیده شد که دستاورد ایران از برجام تقریبا صفر بوده 
است. مشهورترین نقل نیز به رئیس بانک وقت مرکزی )سیف( اختصاص دارد که آن را در سفر به آمریکا گفت. در 
حالیکه که ادعا می شــود ظریف یا دســتگاه دیپلماسی همه تحریم های آمریکا را از میان برداشتند پس چرا باز هم 

دستاورد ایران از برجام تقریبا صفر بوده است؟
نکته دیگر اینکه حتی اگر این ادعای دروغ را بپذیریم باز این ضعف دســتگاه دیپلماســی در مذاکرات به شمار 
می رود که توفقش را به گونه ای تنظیم نکرده که اولا در قبال انجام تعهدات ایران تضمین های قوی از غرب بگیرد و 
این جماعت ساده لوح فریاد زدند امضای جان کری تضمین است. دوم اینکه برجام به گونه ای تنظیم نشد که خروج 

و بدعهدی آمریکا برایش راحت نباشد. 
ظریف در گفت وگو با ســی ان ان در مردادماه ۱379 بار دیگر آمریکا را دچار »اعتیاد به تحریم« خواند و گفت 
که تصور می کرده که »آمریکا یاد گرفته که در مورد ایران، تحریم ها دشواری های اقتصادی ایجاد می کند اما نتایج 

سیاسی را که آنها هدف گرفته اند به دنبال ندارد. متاسفانه در این زمینه اشتباه می کردم.«
جواب تروریست های نظنز را ندهید مذاکرات وین لطمه می خورد!

روزنامه اعتماد روز گذشته در مطلبی با عنوان » هدف؛ مذاکرات وین است« نوشت: »در شرایطي که گفت وگوهاي 
وین بین اعضاي باقي مانده در برجام پیرامون چگونگي تامین خواسته ها و مطالبات جمهوري اسلامي ایران و امریکا 
به منظور جلب رضایت تهران براي بازگشــت واشــنگتن به جمع گروه کشورهاي عضو موافقتنامه هسته  اي ایران با 
جامعه بین المللي، به مراحل حساسي رسیده و طي روزهاي جاري مذاکرات فشرده در وین و در سطوح کارشناسي 
در جریان است، حادثه ماجراجویانه انفجار در تاسیسات هسته اي نطنز و حواشي پر سر و صداي سیاسي- رسانه  اي 
آن در تلاش اســت که نه تنها اذهان و افکار عمومي را از وین و اهمیت مذاکرات جاري دور نماید، بلکه با انتشــار 
گزارشات رسانه اي جهت دار و تحریک آمیز و اظهارنظرهاي تند و غیرمسئولانه، فضاي ملتهب احساسي و مبتني بر 

انتقام جویي بي منطق را دامن بزند.
گفتنی است چنین مواضعی از سوی مدعیان اصلاحات در حالی مطرح می شود که فردای ترور شهید محسن 
فخری زاده، دانشمند برجسته هسته ای کشورمان هم اصلاح طلبان با تیتر »تله تنش« به آن واکنش نشان دادند و 
حتی تذکر دادند که اگر آمریکا و اسرائیل رفتار تروریستی دیگری هم از خود نشان داد، به خاطر آنکه ممکن است 
باعث ناراحتی بایدن شود و به احیای برجام لطمه بخورد نباید واکنشی نشان دهیم. این گزاره ها نشان می دهد که 
برخی افراد و رســانه های داخل کشــور خواسته یا ناخواسته ضلع دیگری از شکل هندسی رفتارهای دشمنان ملت 

ایران را تشکیل می دهند و چراغ سبز ادامه رفتارهای تروریستی را روشن می کنند.

غریب آبادی اعلام کرد

ایران در نامه ای به آژانس 
خرابکاری در تأسیسات غنی سازی نطنز را 

 تروریسم هسته ای خواند
نماینده دائم ایران در نامه ای بــه مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
 خرابکاری در تأسیسات غنی سازی نطنز را مصداق  تروریسم هسته ای خواند و 
اعلام کرد که ایران به هر تهدید یا اقدام اشتباهی از سوی رژیم صهیونیستی 

قاطعانه پاسخ خواهد داد.
کاظم غریب آبادی ســفیر و نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران در پی خرابکاری 
روز یکشنبه در تأسیسات غنی سازی نطنز در نامه ای به رافائل گروسی مدیرکل آژانس 
بین المللی ضمن شرح اتفاق روز یکشنبه در بخشی از شبکه توزیع برق در این تأسیسات، 

این اقدام را مصداق  تروریسم هسته ای خواند.
نقض اصول منشور ملل متحد

غریب آبادی در این زمینه در توئیتی با انتشــار این نامه نوشت: در نامه به گروسی 
نوشتم هرگونه حمله مسلحانه و تهدید علیه تأسیسات هسته ای که برای مقاصد صلح آمیز 
اســتفاده می شود، نقض اصول منشور ملل متحد، قوانین بین المللی و اساسنامه آژانس 

بین المللی انرژی اتمی  است.
وی در این نامه گزارش های رسانه های صهیونیستی و غربی درخصوص این که رژیم 
صهیونیستی پشت سر این خرابکاری بوده،  اشاره کرده و نوشته است: باعث تعجبی نیست 

که نخست وزیر این رژیم یک روز بعد از این حادثه، به آن  اشاره کرده است. 
نماینده ایران با  اشــاره به چندین قطعنامه مجمع عمومی سازمان ملل درخصوص 
تهدید یا حمله به تاسیسات هسته ای، نوشته است: در این قطعنامه ها به صراحت عنوان 

شده که چنین اقداماتی نقض صریح منشور ملل متحد است.
غریب آبادی همچنین به نامه ظریف به دبیرکل سازمان ملل پس از خرابکاری هسته ای 

اخیر در نطنز نیز  اشاره کرده است.
لازم به ذکر است، وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران نیز در نامه ای به دبیرکل 
سازمان ملل نوشت: هدف قرار دادن تعمدی یکی از تاسیسات هسته ای تحت پادمان- با 
خطر بالای نشــت سراســری و بی هدف مواد رادیواکتیو-   تروریسم هسته ای و جنایت 

جنگی است.
وی همچنین در این نامه عنوان کرده است که رژیم صهیونیستی و برنامه هسته ای 
غیرصلح آمیزش تنها و اصلی ترین تهدید و مانع برای استقرار صلح و ثبات در منطقه حساس 

خاورمیانه و همچنین جهان است.
این دیپلمات ارشد ایرانی خواستار اعمال فشار جامعه بین المللی به این رژیم و برنامه 

هسته ای آن شد.
به گزارش فارس، غریب آبادی به اقدامات  تروریستی این رژیم در به شهادت رساندن 
دانشــمندان هسته ای جمهوری اســلامی ایران نیز پرداخته و تأکید کرده است: جامعه 
بین المللی بایستی این اقدام  تروریسم هسته ای اخیر رژیم صهیونیستی را قویا محکوم کند.
در این نامه اعلام شده است که جمهوری اسلامی ایران بر طبق قوانین بین المللی 
همه اقدامات ضروری را برای حفاظت و دفاع از شهروندان، منافع و تأسیساتش در مقابل 

هرگونه اقدام  تروریستی یا خرابکاری انجام خواهد داد.
گفتنی اســت در این نامه جمهوری اسلامی ایران نسبت به هرگونه ماجراجویی از 
ســوی رژیم صهیونیستی شدیدا هشدار داده و اعلام کرده است که به هرگونه تهدید یا 

اقدام اشتباهی از سوی این رژیم قاطعانه پاسخ خواهد داد.
غریب آبادی در این نامه از آژانس خواســته که به مسئولیت های خود در این زمینه 

عمل کند.
عراقچی: حاضر به بازی های مذاکراتی نخواهیم شد

عباس عراقچی معاون سیاسی وزیر امور خارجه و رئیس هیئت ایرانی شرکت کننده در 
نشست کمیسیون مشترک برجام در وین گفت: فکر می کنم جلسه رسمی  روز پنجشنبه 

برگزار بشود و امیدوار هستیم که در این دوره بتوانیم به یک جمع بندی برسیم.
عراقچی با ذکر این نکته که هیئت ایرانی در این دور از مذاکرات با قوت و قدرت کامل 
حاضر شده، اظهار داشت: هدف ما رفع همه تحریم ها است. باید رفع تحریم ها به صورت 
کامل صورت بگیرد، راستی آزمایی بشود و بعد ایران به تعهدات خودش باز خواهد گشت. 
این موضع ماست و بقیه بستگی به این دارد که طرف های مقابل چقدر بخواهند در مقابل 

این موضع منطقی از خودشان همراهی نشان بدهند.
وی افزود: ما در اینجا نیستیم که وقت خودمان را تلف کنیم، باید پیشرفت ملموس 
صورت بگیرد و ما در پایان این دور از مذاکرات با یک جمع بندی بتوانیم به تهران بازگردیم.
معاون وزیر خارجه در پاسخ به سؤالی درباره اظهارات مقامات آمریکایی مبنی بر این که 
همه تحریم ها علیه ایران برداشته نخواهد شد نیز اعلام کرد: آمریکایی ها در موضعی هستند 
که از نظر ما قابل قبول نیست. امیدواریم این موضع خودشان را در جریان مذاکراتی که 

با اروپایی ها و بقیه اعضای ۱+۴ خواهند داشت، تصحیح کنند.
وی اضافــه کرد: اقدام اتحادیه اروپــا در اضافه کردن نام تعدادی از افراد و نهاد های 
ایرانی که در بین آنها قهرمانان ملی جمهوری اسلامی ایران سرداران بزرگ ما هم حضور 

دارند، در فهرست تحریم ها از نظر من یک اشتباه بزرگ و یک کار واقعاً بی ارزش بود.
رایزنی اولیانوف با عراقچی در وین

میخائیــل اولیانوف، نماینده روســیه در ســازمان های بین المللی و رئیس هیئت 
مذاکره کننده روسیه روز چهارشنبه با سیدعباس عراقچی معاون سیاسی وزیر امور خارجه 

و رئیس هیئت مذاکره کننده ایرانی در وین دیدار و گفت وگو کرد.
در این دیدار که در محل نمایندگی جمهوری اسلامی ایران در وین برگزار شد، طرفین 

درباره وضعیت گفت وگوهای ایران و ۱+۴ بحث و تبادل نظر کردند.
نماینده روســیه این دیدار را مفید توصیف کرد. نماینده روســیه در سازمان های 
بین المللی در »وین« در پاسخ به توضیحات ایران درباره جزئیات غنی سازی 6۰ درصدی 

تأکید کرد که ایران همواره در گام های برجامی خود شفاف عمل کرده است.
به گزارش فارس، »وانگ گون« رئیس هیئت چین در مذاکرات وین نیز عصر سه شنبه 
بــا حضور در محل اقامت عراقچی با وی دیدار و دو طرف درخصوص روند گفت وگوها و 

رایزنی ها در ارتباط با برجام و مسائل هسته ای بحث و تبادل نظر کردند.
نمایش ناکامی  دشمنان

ســازمان انرژی اتمی  جمهوری اسلامی ایراندر پیامی  توئیتری با  اشاره به اقدامات 
 تروریستی دشمنان در صنعت هســته ای جمهوری اسلامی ایران و خرابکاری اخیر در 
تأسیســات غنی سازی شهید مصطفی احمدی روشــن )نطنز(، اعلام کرد: تحریم،  ترور 
دانشمندان هسته ای، تخریب سالن مونتاژ سانتریفیوژهای نطنز، حمله  تروریستی اخیر در 
این تاسیسات، تنها ناکامی  دشمنان ایران اسلامی را به نمایش می گذارد و اراده دانشمندان 

صنعت هسته ای تمامی این اقدامات مذبوحانه را به نومیدی تبدیل کرده است.
در این پیام آمده اســت: تاسیسات هسته ای نطنز با سرعت هرچه بیشتر به سوی 
اهداف تعیین شده حرکت خواهد کرد و اگر لازم باشد، دانشمندان ایرانی کاری خواهند 
کرد که دنیا مجدداًً شــاهد قدرت علمی  ایرانیان در فناوری هســته ای خواهد بود. عزم 

دانشمندان ایرانی پابرجاست.
بازدید بازرسان آژانس از نطنز 

خبرنگار روزنامه آمریکایی وال استریت ژورنال در پیامی  توییتری خبر داد که بر اساس 
گفته منابعی، بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی  به سایت هسته ای نطنز رفته اند.

خبرگزاری رویترز نیز گزارش داد که آژانس بین المللی انرژی اتمی  روز چهارشنبه 
اعلام کرد که بازرسان آژانس از سایت هسته ای نطنز بازدید کردند.

سایت هسته ای نطنز طی روزهای اخیر شاهد رویدادهای بوده است که اولین آن، روز 
یکشنبه با حادثه خرابکاری در تاسیسات غنی سازی رو به رو شد. پس از آن نیز، مقامات 
جمهوری اسلامی ایران، روز سه شنبه خبر دادند که به آژانس بین المللی انرژی اتمی  قصد 

خود برای آغاز غنی سازی 6۰ درصد در سایت هسته ای نطنز را اعلام کرده اند.
نشست آمریکا، انگلیس، آلمان و فرانسه با محور برجام 

نمایندگان آمریکا، انگلیس، آلمان و فرانسه نشستی با محوریت برجام برگزار کردند.
همچنین جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا روز سه شنبه با »آنتونی 

بلینکن« وزیر خارجه آمریکا گفت وگو کرد.
به گزارش پایگاه اینترنتی سرویس اقدام خارجی اتحادیه اروپا، ایران یکی از موضوعات 

گفت وگو بین دو طرف بود و توافق کردند به همکاری درباره آن با یکدیگر ادامه دهند.
 تروریسم هسته ای و  تروریسم اقتصادی آمریکا

محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه ایران روز چهارشنبه گفت: توقف چرخه ناشی 
از  تروریسم هسته ای فقط از طریق خاتمه یافتن  تروریسم اقتصادی آمریکا ممکن است.

ظریف در پیامی  توئیتری نوشت: » تروریسم هسته ای در نطنز، چرخه خطرناکی را 
شروع کرد که فقط با پایان یافتن  تروریسم اقتصادی قابل مهار است که توسط ]دونالد[ 
 ترامپ پایه گذاری شــد«. وزیر امور خارجــه ایران افزود: »]دولت[ بایدن/هریس انتخاب 
واضحی پیش رو دارد: ]بازگشت[ به توافق اوباما/بایدن یا کارزار شکست حداکثری  ترامپ«.
ظریف در پایان تأکید کرد:  »جایگزین دیگری وجود ندارد. زمان زیادی باقی نمانده 

است«.

درمکتب امام

ما محتاج به اصلاح هستیم
از همه بالاتر این اســت که انســان خودش را اصلاح کند در ماه 
رمضان، ما محتاج به اصلاح هستیم، محتاج به تهذیب نفس هستیم، 
تــا آن دم آخر ما محتاجیم. پیغمبرها هم محتاجند. انبیای بزرگ هم 
محتاجند، منتها آنها احتیاج خودشــان را فهمیده اند و دنبالش عمل 
کرده اند، و ما از باب اینکه حجاب داریم نتوانستیم بفهمیم و به تکالیف 

خودمان عمل نکردیم.
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 قالیباف در نشست شورای معاونان و مشاوران مجلس:

میان كارگزاران نظام و مردم نباید فاصله باشد

کوتاه از انتخابات

کاندیداهای اصلاح طلبان برای انتخابات 1400
»ظریف«، »جهانگیری«، »هاشمی« یا »عارف«

نامزد واحد اطلاح طلبان در روزهای گذشــته ســید حسن 
خمینی بود اما با قطعی شــدن عدم حضور وی، اکنون نوبت به 
نام های دیگر می رسد که میان آنها »محمدجواد ظریف«، »اسحاق 
جهانگیری« و »محسن هاشمی« جدی تر از سایر گزینه ها مطرح 

می شوند.
به گزارش ایرنا، فرزانه ترکان، عضو حزب کارگزاران سازندگی 
تصریح کرده است: »آقایان اسحاق جهانگیری و محسن  هاشمی 
 چهره هــای موردنظــر حزب بــرای کاندیداتــوری در انتخابات 
ریاست جمهوری هســتند. اما از آنجایی که جبهه اصلاحات روی 
آقای ظریف نظر دارد، ایشــان اگر ورود بــه انتخابات را بپذیرند 

کارگزاران هم از آقای ظریف حمایت خواهد کرد.«
همچنین حسن رســولی، عضو جبهه اصلاحات ایران گفته 
اســت: »امروز کاندیداهایی که بتوانند از کانال شــورای نگهبان 
عبور کنند، به صورت واضح و مشخص آقایان عارف و جهانگیری 
هستند و این  اشخاص از افرادی هستند که قابلیت عبور از صافی 

شورای نگهبان را دارند.«
البته رسولی در گفت وگوی دیگری با تأکید بر اینکه »مقدمات 
حضور عارف در انتخابات فراهم شــده است« گفت: کاندیداتوری 

آقای ظریف را منتفی شده می دانم.
۳ کاندیدای تماماً اصلاح طلب از نگاه عطریانفر؛

 »ظریف«، »جهانگیری« و »پزشکیان«
محمــد عطریانفر، عضو شــورای مرکزی حــزب کارگزاران 
سازندگی در گفت وگو با روزنامه شرق با  اشاره به اینکه کاندیدای 
اصلاح طلبــان باید یک کاندیدای »تمامــاً اصلاح طلب«، »مورد 
قبول رهبری و شــورای نگهبان« و بــا »مقبولیت میان نخبگان 
سیاسی« معرفی شود، گفت: به نظر من چنین چهره ای ردصلاحیت 

نخواهد شد.
وی در پاســخ بــه اینکه »ســه مثــال بزنید کــه در میان 
اصلاح طلبان این خصوصیات را داشــته باشــند؟« گفت: ظریف، 
جهانگیری، پزشــکیان که اجماع نخبگانــی روی این افراد بعید 

نیست.
عضو کارگزاران: ظریف، اصلاح طلب است

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران در پاسخ به اینکه »مگر 
آقای ظریف اصلاح طلب است؟« گفت: بله، اصلاح طلبی مهری بر 
پیشانی افراد نیست. عملکرد آنها را که نگاه می کنیم با ظرفیت های 

اصلاح طلبی سازگاری تام وتمام دارد.
روزنامه زنجیره ای آرمان ملی هم در مطلبی نوشت: علاوه بر 
خاتمی، می توان از شخصیت های دیگری نیز نام برد، مانند اسحاق 

جهانگیری، محسن  هاشمی  و مسعود پزشکیان.
جالــب آنکه  تریبون خانوادگی خاندان مرحوم  هاشــمی  در 
مطلب دیگری با عنوان »5 تمایز محســن  هاشــمی  در انتخابات 

۱۴۰۰« به تعریف و تمجید از وی پرداخته است.
فعال اصلاح طلب: ظریف و جهانگیری

 توان رقابت با رئیسی را ندارند
البته غلامرضا رجایی، مشاور مرحوم  هاشمی در گفت وگویی 
با  اشــاره به کناره گیری سید حســن خمینی از انتخابات ۱۴۰۰ 
اظهار داشــت: به نظر نمی رسد اصلاح طلبان دیگر چهره درشتی 
مانند سیدحسن داشته باشند که برای رقابت به میدان بفرستند.
وی گفــت: برای گزینه ها جدا از بحث تأیید صلاحیت، بحث 
اجماع هم وجود دارد و بحث رأی آوری گزینه آخر است. نمی دانم 
حضور افرادی مانند زنگنه، پزشکیان و... چقدر جدی است، اما اگر 
روی هر کدام از آنها اجماع هم شــود، تحمل تاب آوری در مقابل 

گزینه هایی مانند رئیسی را نخواهند داشت.
رجایی افزود: افرادی ماننــد ظریف و جهانگیری اگر بیایند 
در حد خودشان می توانند باعث افزایش مشارکت شوند، اما توان 
رقابت جدی را ندارند؛ زنگنه هم بعید است بتواند از فیلتر شورای 

نگهبان عبور کند.
اصلاح طلبان روی گزینه ای مانند عارف

 اجماع نمی کنند
فعال سیاسی اصلاح طلب همچنین گفت: اصلاح طلبان روی 
گزینــه ای مانند عارف اجماع نمی کنند و شــخص او هم گزینه 
مناســبی برای رقابت با رئیسی نیست. اگر عارف به صحنه بیاید 
از همه گزینه ها، شــخص پخته تر و با تجربه تری اســت، زیرا هم 
تجربه معاون اولی، هم تجربه وزارت و هم تجربه مجلس و ســایر 
مسئولیت را در کارنامه خود دارد، ولی ریاست جمهوری ویژگی های 

متفاوتی را طلب می کند.
جلایی پور: اصلاح طلبان

 8 درصد رأی دارند
حمیدرضــا جلایی پور، فعــال سیاســی اصلاح طلب نیز در 
گفت وگویی با بیان اینکه »به حکومت پساسکولار و فرادینی اعتقاد 
دارم« اظهار داشت: باید درس بگیریم و نقاط ضعف تشکیلاتی و 
راهبــردی اصلاح طلبان را برطرف کنیم. یک اتفاق خیلی مهمی 
 در کشــور ما افتاده است. همین تندروها 2۰، 3۰ سال است که 
می خواهند یک پروژه ایجاد حکومت اسلامی را )در برابر جمهوری 
اسلامی( پیش ببرند، ولی هنوز نتوانستند. کم کم راهی ندارند جز 
اینکه فتیله را پایین بکشند؛ یعنی راه دیگری ندارد. این تندروها 

۱5 درصد آرای مردم را دارند. طبق همین سهم باید ادعا کنند. 
ولی ظاهراً سرنگونی طلبان این ها را می خواهند بریزند در دریا!

فعال سیاسی اصلاح طلب پاسخ به اینکه »در انتخابات ۱۴۰۰ 
ســازمان های سیاسی اصلاح طلب چند درصد مردم را نمایندگی 
می کنند؟« گفت: بر اساس نظرسنجی ها پایگاه خود اصلاح طلب ها 

حدود ۱5 درصد بوده.
جلایی پور افزود: بعد از ســال 96 هــم 6 یا 7 درصد ریزش 

داشته است.
وی ادامه داده است: اصلاح طلبان نباید به پایگاه ۱5 درصدی 
فعلی بســنده کنند و صرفاً به رأی خاکستری امید ببندند، بلکه 
باید با توانمندسازی خودشان و رفتن به سمت گرفتن نمایندگی 
گروه های اجتماعی و شناســایی مســائل و مطالبات شان پایگاه 
فعلی شــان را تقویت کنند و مثلًا چند سال بعد ۴۰ درصدی اش 

کنند
ضرغامی: مردم تمایل دارند به قبل از سال ۹۲ برگردند

عزت الله ضرغامی، عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی در جمع 
اتحادیه دانشجویی با موضوع انتخابات گفت: اگر از مردم پرسیده 
شــود که دوست دارید به ســال 92 باز گردید؛ پاسخ آنها مثبت 
اســت؛ چه کرده اند در این مذاکرات کــه امروز دنبال دو قطبی 

مذاکرات و غیرمذاکرات هستند؟
هرکاری روحانی کرد

 من خلافش را انجام می دهم
ضرغامی  در ادامه گفت: من روحانی نیستم، هرکاری روحانی 
کــرد من خلافــش را انجام می دهم، مدیریــت ریموتی یکی از 

مشکلات آقای روحانی بود.
ضرغامی  افزود: من اگر خیلی نسبت به عملکرد آقای روحانی 
خوش بین باشم می گویم عمدی نداشته که در آستانه اولین دور 
مذاکرات مربوط به تحریم ها با صراحت در دانشگاه تهران سخنرانی 

کرد و گفت خزانه ما خالی است!
وی تصریح کرد: من تحقیق کردم این طور نبود. آیا در آستانه 
یک مذاکرات حساس گفتن این حرف درست است؟ دو سه باری 

که با آقای روحانی بحثم شد بر سر چنین موضوعاتی بود.
ضرغامی  با بیان اینکه »ما خصوصی سازی را با اختصاصی سازی 
اشــتباه گرفتیم« گفت: ما در توزیع به خاطر فساد و ناکارآمدی، 
واقعاًً خراب کردیم. اولین سبد کالایی که در دولت آقای روحانی 

توزیع شد، افتضاح بود.
عضو هیئت رئیسه مجلس

 نامزدی در انتخابات 1400 را تکذیب کرد
احمد امیرآبادی فراهانی در صفحه شــخصی خود در توییتر 
نوشت: »چون قصد فعالیت های انتخاباتی و کمک به جبهه انقلاب 
را دارم بــرای رعایت قانون، از هیئت اجرایی انتخابات ریاســت 
جمهوری اســتعفا دادم و از مردم درخواســت حضور باشکوه و 
سرنوشت ســاز در انتخابات ۱۴۰۰ را دارم. اعــلام کاندیداتوری 
برداشــت برخی رســانه ها از استعفا بوده اســت که به نوبه خود 

عذرخواهم.«
امیرآبادی فراهانی: کمپین ملی 

دعوت از آیت الله رئیسی تشکیل شود
وی درحساب کاربری خود در توییتر نوشت: »کمپین ملی و 
انقلابی دعوت از آیت الله رئیسی برای کاندیداتوری تشکیل شود.«

عضو جمعیت ایثارگران انقلاب اسلامی:
مردم اقبال زیادی

 به آیت الله رئیسی دارند
لطف الله فروزنده، عضو جمعیت ایثارگران انقلاب اسلامی در 
گفت وگویی بیان کرد: هنوز نامزد اصلی جبهه اصولگرایان مشخص 
نشده اما مردم اقبال زیادی به آیت الله رئیسی دارند و اگر او حضور 

پیدا کند محور و عامل وحدت برای کل نیروهای انقلابی است.
فروزنده ادامه داد: اختلاف ها و جناح بندی ها با ورود وی از بین 
خواهد رفت و حتی اصلاح طلبان از رئیسی حمایت خواهند کرد.

کواکبیان: از حمایت روحانی پشیمان نیستیم
مصطفــی کواکبیان، دبیر حــزب مردم ســالاری دینی در 
گفت وگویی با  اشاره به حمایت اصلاح طلبان از روحانی در انتخابات 
92 و 96 گفت: ما به ناچار به آقای حســن روحانی روی آوردیم 

اما پشیمان نیستیم.
از کاندیدای غیراصلاح طلب 

حمایت نخواهیم کرد
وی افــزود: باید توجــه کنیم که آقای روحانــی کاندیدای 
غیراصلاح طلبی بود که از او حمایت کردیم. همین تجربه نشــان 
داده که مــا تصمیم بگیریم حتمــاً از کاندیدای غیراصلاح طلب 

حمایت نکنیم.
اگر همه چیز طبیعی باشد 

با جبهه اصلاحات همراهی می کنیم
کواکبیــان همچنین گفــت: ما یک اختلاف برداشــتی در 
مورد آنچه که جبهه اصلاح طلبــان گفته داریم. ما این گونه فکر 

می کردیم که هر کســی دوست داشــت ثبت نام می کند و پس 
از بررســی صلاحیت ها توسط شــورای نگهبان نهاد اجماع ساز 
اصلاح طلبان در مورد آنها تصمیم می گیرد که به اجماع برســند. 
روالی که در همه انتخابات ها مرسوم است اما اکنون ممکن است 
که بحث برعکس شود و بگویند که قبل از ثبت نام ها اجماع درون 
اصلاح طلبان صورت بگیرد که معلوم هم نیســت شورای نگهبان 
چه تصمیمی  دارد. لذا ایــن اختلاف وجود دارد و باید به نحوی 
حل شــود. ما اعلام کردیم که با جبهه اصلاحات همراهی داریم 
در حالتی که همه چیز به صورت طبیعی پیش برود. همه اســم 
بنویســند و هر کسی تأیید شد دیگر تعدد نامزد نداشته باشیم و 

به سمت اجماع حرکت کنیم.
انتقاد محمد علی افشانی به نهاد اجماع ساز؛

از نهاد اجماع ساز نباید انتظار دموکراسی داشت!
محمدعلی افشــانی، یکی از گزینه های حزب اعتماد ملی 
بــرای حضور در انتخابات ۱۴۰۰ در گفت وگویی در پاســخ به 
سؤالی درباره نهاد اجماع ســاز جریان اصلاحات اظهار داشت: 
معتقدم تلخی حقیقت از شیرینی دروغ بهتر است. واقعیت این 
است که نباید از چنین نهادهایی انتظار تولد دموکراسی داشته 
باشیم. این مدل تصمیم گیری بیشتر شبیه مدل ریش سفیدی و 
کدخدامنشی است. دموکراسی زمانی در جامعه محقق می شود 
که احزاب قدرتمند در آن جامعه حضور داشته باشند. در چنین 
شرایطی احزاب، کاندیدای انتخاباتی به جامعه معرفی خواهند 
کرد و بعد هم پاســخگوی عملکردش خواهند بود. هنگامی که 
جبهه اصلاح طلبان ایران یا شــورای وحدت اصولگرایان شکل 
می گیرد این جبهه ها در عمل به نهادی برای تقســیم ســهم 

قدرت تبدیل می شوند.
افشانی با بیان اینکه »نباید از چنین نهادی انتظار دموکراسی 
و بهبود اوضاع اجتماعی را داشــته باشیم« گفت: شاخص ها برای 
رأی گیری در نهاد اجماع ساز نیز مشخص نیست. بنده معتقدم اگر 
این رویکرد اصلاح نشــود در نهایت صدمه جدی به نحوه حضور 

اصلاح طلبان در انتخابات آینده وارد می شود.
غرضی: رئیس جمهور شوم،

 نرخ تورم را به صفر می رسانم
 محمد غرضی، نامزد انتخابات ریاســت جمهوری ۱۴۰۰ هم 
در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران بیان کرد: دولت روحانی با اینکه 
6۰۰ میلیارد دلار درآمد داشــته، اما بیشترین فشار را به جامعه 
آورده است تا جایی که مردم باید در بازار به دلار خرید کنند؛ در 

حالی که به ریال درآمد دارند.
وی با بیان اینکه امروز مردم به ریال درآمد دارند اما به دلار 
خرید می کنند، گفت: از مشروطه تا امروز عملکرد دولت ها صرفاً 

خالی کردن جیب مردم بوده است
غرضی با تأکید بر اینکه اولویت دولت من قطع کردن دست 
رانت خواران سیاســی و اجتماعی است، گفت: اگر رئیس جمهور 

شوم، نرخ تورم را به صفر می رسانم.
نامه شورای وحدت

 برای کاندیداهای اصولگرا
نیره قوی، سخنگوی شورای وحدت اصولگرایان در گفت وگویی 
در رابطه با اضافه شــدن اســامی  جدید به افرادی که در جریان 
اصولگرایی از سوی شورای وحدت برای حضور در انتخابات نامه 
دریافت کرده اند، گفت: علاوه بر اســامی  کــه آقای دکتر متکی 
اعلام کردند برای آقایان قاضی زاده هاشــمی، سعید جلیلی و علی 
نیکزاد نامه هایی ارســال شــده مبنی بر اینکه برنامه های خود و 
افراد شــاخص کابینه را معرفی کنند و یک نشست و گفت وگو با 

شورای وحدت داشته باشند.
پیش بینی تمهیدات بهداشتی مؤثر

 برای برگزاری انتخابات 1400
نشســت مشترک ســتاد انتخابات کشــور و هیئت مرکزی 
اجرایی انتخابات ریاســت جمهوری دیروز چهارشــنبه با حضور 

اعضای کمیته برگزار شد.
در این نشســت گزارش رؤســای کمیته های ستاد انتخابات 
کشــور برای تمهیدات برگزاری انتخابات ســالم، امن، پرشور و 
رقابتی، سیاست گذاری ها و تمهیدات اجرایی متناسب، درانتخابات 
ریاست جمهوری در 28 خرداد ماه سالجاری مورد بررسی اعضای 

هیئت اجرائی مرکزی قرار گرفت.
جمال عرف، رئیس ستاد انتخابات کشور در این نشست گفت: 
رویکرد وزارت کشــور بر برگزاری انتخابات سالم، امن، پرشور و 
رقابتی اســت و در این راســتا تمام تمهیدات لازم از سوی ستاد 

انتخابات کشور اتخاذ شده است.
حذف اثر انگشت با استامپ

 از انتخابات 1400
حســین ذوالفقاری، رئیس ستاد امنیت انتخابات نیز در این 
نشست با  اشــاره به اینکه کرونا کماکان تهدیدی برای سلامتی 
مردم کشور اســت،   اظهار داشت: برای پیشگیری از کرونا، اخذ 
اثر انگشت در هنگام اخذ رأی حذف شده و درخصوص محل اخذ 
رأی هم تمهیدات وزارت کشور برای تعبیه مکان های اخذ رأی در 
مکان های روباز و یا دارای تهویه مناســب هوا و دیگر تمهیدات و 
پروتکل های بهداشتی پیش بینی شده که این امر پس از تصویب 

در ستاد ملی مدیریت کرونا اجرائی می شود.

رئیس  مجلــس می گوید در نظام 
اسلامی نباید هیچ گونه فاصله ای میان 
کارگزار و مردم باشد، حتی به دلایلی 
همچون آسیب دیدن از مسائلی مانند 
کرونا و در خطر بودن جان نیز نمی توان 
از مردم فاصله گرفت، اما متاسفانه ما 

از این نوع نگاه فاصله گرفته ایم.
محمدباقــر قالیبــاف، رئیس  مجلس 
شورای اسلامی صبح دیروز با مدیران کل 
بخش های مختلف مجلس شورای اسلامی 

دیدار و گفت وگو کرد.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، 
رئیس  مجلس شــورای اســلامی در این 
نشست با بیان اینکه ایجاد رقابت و تلاش 
جمعی و تحول ضروری اســت گفت: در 
غیــر این صورت روزمرگی همچون خاک 

مرده ای بر ما پاشیده می شود و گویی بود 
و نبود ما فرقی ندارد و احساس بی هویتی 
خواهیم کرد، لذا هدف و فلسفه برگزاری 
این جلسات ایجاد ارتباط بیشتر و برادری 

و انس و الفت باشد.
وی بــا بیان اینکه در نظام اســلامی 
هیچ گونه حجــاب و فاصله میان کارگزار 
و مردم نباید وجود داشــته باشد، گفت: 
حتــی به دلایلی همچون بیماری کرونا و 
در خطر بودن جان نیز نمی توان از مردم 
فاصله گرفت، اما متاسفانه ما از این فضا ها 

فاصله گرفته ایم.
قالیبــاف با یــادآوری روز های جنگ 
تحمیلی، گفت: شــاید چنین فضا هایی از 
نظر بسیاری از مدیران رویایی به نظر آید، 
اما ما نبــود این فاصله ها را در ایام جنگ 

تحمیلی به کرات دیده و تجربه کرده ایم، 
بنابراین باید گفت؛ پشت خاکریزها، نماد 
و مصداقی از اخــوت، برادری و همراهی 

رزمندگان و جان برکفان وطن بود.
رئیس  مجلس شورای اسلامی نسبت 
به ضرورت اعتماد مدیران و مســئولان به 
یکدیگــر همچون زمــان جنگ تحمیلی 
تاکیــد کرد و گفــت: آن زمان در مخیله 
کسی خطور نمی کرد که مثلًا برادری که 
در جبهه صحبت می کرد، قصد و هدفش 
مسائل دیگری است، اما این روز ها چنین 

نیست.
وی بیان کرد: بهتر اســت در روز های 
معنوی ماه مبارک رمضان از خدا بخواهیم 
این نوع باور ها را در ما بپروراند و وجدان مان 
همیشه بیدار باشد، همچنین هیچ گاه در 

زندگی خود بــه دنبال مکر برای دیگران 
نباشیم، بلکه کار خود را با سیاست، دقت، 
ایمان، وجدان و تلاش انجام دهیم، حتی 
اگــر طرف مقابل هــرکاری را انجام دهد 
بدانیم که »وَالله خَیرُ الماکِرینَ« بنا براین 
همه مســائل را باید به خدا سپرد، چراکه 
اگر رابطه خود را با خدا درست کنیم، خدا 

رابطه مان را با مردم، درست خواهد کرد.
رئیــس  قوه مقننه کشــورمان با بیان 
اینکه ایمان داشته باشیم که عزت و ذلت 
به دست خداست، افزود: امیدوارم همه در 
حق هم دعا کنیم و از خداوند بخواهیم در 
آغاز ماه مبــارک رمضان این تحول را در 
یکایــک ما به وجود آورد و خداوند توفیق 
بندگی و خدمت را به همه ما در مقابل این 

مردم شریف بدهد.

گزارش مرکز پژوهش های مجلس 
تصریــح دارد در ترســیم اقدامات 
بازگشت  در  آمریکا  راســتی آزمایی 
به صورت  بایــد  مــوارد  برجام،  به 
و حداقل  زمانی  بازه  دارای  عملیاتی، 
با  و  و حقوقی  اجرایی  پیچیدگی های 

تأکید بر حفظ مصالح ملی باشد.
تولیــدی مرکز  معاونــت مطالعــات 
اســلامی،  پژوهش های مجلس شــورای 
»شــاخص های  عنــوان  بــا  گزارشــی 
راســتی آزمایی رفــع تحریم هــا در حوزه 
انرژی، صنعت و فناوری هوایی« منتشر کرد.

در جمع بندی این گزارش آمده است: در 
ترسیم اقدامات راستی آزمایی طرفین غربی 
خصوصاً ایالات  متحده در موضوع بازگشت 

به برجام از یک سو می بایست عزم کشورهای 
5+۱ مورد محک قرار گیرد و از سوی دیگر 
در موضوع اقدامات راســتی آزمایی، موارد 
بایــد به صورت عملیاتی، دارای بازه زمانی 
و حداقل پیچیدگی های اجرایی و حقوقی 
و با تأکید بر حفظ مصالح ملی باشــد، لذا 
با توجه به اهمیت موضوع، اقداماتی که در 
کوتاه مدت در زمینه رفــع تحریم ها قابل 
ارزیابی باشد مورد توجه قرار گرفته است.

مرکــز پژوهش های مجلس شــورای 
اســلامی تصریح کرده اســت: مهم ترین 
پیشنهاد در این رابطه در وهله اول عبارت 
اســت از اینکه ایــران بتواند مطابق روش 
تجــارت جهانی به تعــداد دلخواه هواگرد 
خارجی )Aircraft( )مســافربری، باری، 

بالگرد و ...( را مؤکدا به صورت مســتقیم و 
بدون واسطه با رعایت قید عدم محدودیت 
مجوز اوفک خریداری نماید و به همراه آن 
خدمات آموزشی و پشــتیبانی را دریافت 
نماید. ایــن امر به منظور راســتی آزمایی 
عملیاتی به این صورت پیشــنهاد می شود 
که اوفک مجوزهای شرکت های ایران ایر، 
آســمان و زاگرس را ظرف مدت حداکثر 
یک هفته کاری بدون اعمال قید محدودیت 
مجدداً تمدید نماید و علاوه بر آن کانال های 
پولی و مالــی برای انتقال خرید هواگردها 

باز شود.
در ادامــه جمع بندی گــزارش مرکز 
پژوهش های مجلس درباره شــاخص های 
راســتی آزمایی رفع تحریم هــا در حوزه 

انرژی، صنعت و فناوری هوایی آمده است: 
در وهله دوم پیشنهاد راستی آزمایی عبارت 
اســت از لغو تحریم هــا در موضوع تعمیر، 
نگهداری و پشــتیبانی به هر شکل، شامل 
تأمیــن قطعات، تعمیر هواپیما و تعمیرات 
اساســی هواپیمــا در خارج از کشــور و 
همچنین تأمین تجهیزات مربوط به عملیات 
 فرودگاهی و چک های پروازی فرودگاهی

بــرای   .)Workshop Equipment(
راســتی آزمایی عملیاتی در صورت تمدید 
مجوز اوفک بدین صورت می تواند باشد که 
ظرف مدت یک هفته پس از تمدید مجوز 
اوفک، دسترســی به پنل ســرویس های 
پشــتیبانی ایرباس که به واســطه تحریم 

مسدود شده بود، میسر شود.

گزارش مرکز پژوهش  های مجلس:

راستی آزمایی بازگشت آمریکا به برجام 
باید عملیاتی و بدون پیچیدگی باشد

رئیس  کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی 
گفت: بررسی ها نشان می دهد که ۲ پلتفرم  اشتراک 
فیلم و یک پیام رسان داخلی در فروش پهنای باند 
تخلف کرده و ۵0 درصد هزینه اضافی از مشترکان 

دریافت کرده اند.
حجت الاسلام نصراله پژمانفر در گفت وگو با خبرگزاری 
مهر افزود: به دنبال این تخلف صورت گرفته از ســوی سه 
مجموعه نماوا، فیلیمو و روبیکا، شــکایتی به کمیســیون 
اصل نود ارائه شــد، به این معنی که این پلتفرم ها دریافت 
حق اشتراک خود از کاربران را صفر کرده اما از سوی دیگر، 
هزینــه فروش پهنای باند را که باید بــا تعرفه 5۰ درصد 

محاسبه می شد به صورت ۱۰۰ درصد محاسبه کرده اند.
پژمانفر با بیان اینکه این موضوع مورد شــکایت قرار 
گرفته و ســؤال این است که به چه مستند قانونی این کار 
انجام شده و چرا سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
در ارتباط با این موضوع ورود نکرده است، ادامه داد: از این 
رو ما ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی را برای 
پاسخگویی احضار کردیم.در جلسه پاسخگویی، از سازمان 
تنظیم مقررات و ارتباطات خواستیم که مستندات خود را 
در ارتباط با پیگیری مسئله به عنوان متولی و سازمانی که 
باید حقوق مصرف کننــدگان را رعایت کرده و بر مقررات 

فضای مجازی نظارت داشته باشد، ارائه کند.
وی تاکید کرد: از آنها خواســتیم که توضیح دهند چه 
اقداماتی انجام داده اند و مستندات خود را در این زمینه ارائه 
کنند. در این زمینه سازمان تنظیم مقررات ارتباطات نیز به 
طور شفاهی عنوان کرد که موضوع را به سه مجموعه تذکر 
داده و در عین حال فقط روبیکا این مسیر را ادامه می دهد 

که این یک تخلف محرز است.
رئیس  کمیســیون اصل نود مجلس بــا بیان اینکه ما 
نســبت به اینکه این مجموعه ها حق اشــتراک خود را به 
مشترکانشان بخشیده اند نظری نداریم و این حق خودشان 
بوده و می توانستند این کار را انجام دهند، گفت: تاکید ما 

این اســت که 5۰ درصد اضافه دریافت باید به مشترکان 
بازگردانده شود و نیز باید مشخص شود که این 5۰ درصد 

چه عدد و رقمی است.
پژمانفر افزود: سؤال ما این بوده که چرا سازمان تنظیم 
مقررات ارتباطات به این ســه پلتفرم اجازه داده که پهنای 
باند را اینگونه محاسبه کنند و چرا این سه مجموعه مجاز 
به انجام چنین کاری بوده اند. این مسئله قطعاً موجب تفاوت 
جایگاه این سه مجموعه با باقی مجموعه هایی که در کشور 

فعالیت می کنند است.
وی  با تاکید بر اینکه برداشــت ما این است که خلاف 
قانــون صورت گرفتــه و رگولاتوری باید نســبت به این 
موضوع پاسخگو باشــد، گفت: مقرر شد رگولاتوری ظرف 
مدت ۱۰ روز گزارشــات خود را در این باره ارائه دهد و ما 

به جمع بندی برسیم.
رئیس  کمیســیون اصل نود مجلــس با تاکید بر اینکه 
رگولاتــوری پذیرفته که این تخلف صورت گرفته و تخلف 
کاملًا محرز شــد، ادامه داد: البته سازمان تنظیم مقررات 
ارتباطات این ادعا را دارد که مجوزی برای افزایش نرخ پهنای 
باند به این مجموعه ها نداده اســت. با این حال ما توضیح 
خواستیم که موضوع روشن شود. اگر هم مجوزی نداده اند 
باید پیگیری می کردند و مستندات پیگیری ها را نسبت به 
برخورد با این تخلف باید ارائه کنند، در غیر این صورت هم 
رگولاتوری مقصر است که نظارت و اعمال نظارت نداشته 

و هم این پلتفرم ها مقصر هستند.
پژمانفر با بیان اینکه این تخلف در اضافه دریافت مربوط 
به همه مشــترکانی می شــود که از این پلتفرم ها استفاده 
می کردند، در مورد افزایش قیمت بسته های اشتراک نماوا 
و فیلیمو نیز گفت: این پلتفرم ها اگر قیمت ها را غیرقانونی 
افزایش داده باشند حتماً با آنها برخورد می شود. مسئولیت 
رســیدگی به این بخش نیز با ســازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی اســت و آنها نمی توانند نســبت به این 
موضوع شانه خالی کنند. ما این موضوع را به آنها تذکر دادیم.

رئیس کمیسیون اصل 90 خبر داد

تخلف ۲ پلتفرم  اشتراک فیلم و یک پیام رسان
در محاسبه اینترنت كاربران و قصور سازمان تنظیم مقررات


